
מיוחד
הד"ר החסידי מנחלת הר חב"ד מגולל 
את סיפור חייו ומשיב על כל השאלות 
הבוערות שמסעירות את כולנו

הד"ר החסידי הרב טל ניר מנחלת הר חב"ד מוצא את 
עצמו המום שוב ושוב בתקופה האחרונה: אנשים שעד 
אתמול התייעצו עימו בכל עניין רפואי, הפכו לפתע 

בעצמם למומחי רפואה ויועצים בכירים, ומפיצים הנחיות 
לכל דורש • עכשיו הוא מדבר לראשונה על התופעה 
המשונה שהקורונה הביאה עימה בכנפיה ומשיב לכל 

השאלות הבוערות שרציתם לשאול על החיסון • הד"ר 
חולק את סיפור חייו המרתק, משתף בביקורים אצל הרבי 
ששינו את חייו ומדבר על שליחותו כרופא ידיד המייעץ 

א א יְרַפֵּ לאלפים • וְרַפֹּ

מענדי קורטס

דבר 
רופא 
ידיד

פתאום כולם 
נהיו מומחים. 

ד"ר הרב טל ניר
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ממושכות וחוש טעם וריח שלא חזרו. אז אם 
אפשר להציל מיליונים בזכות החיסון, גם אם זה 

יפגע בכמה בודדים אחרים בדרך, זה שווה".
   n קודש באגרות  שהודפס  מפורסם,   במכתב 

ולאחרונה אף צוטט במכתב בי"ד רבני חב"ד, השיב 
הרבי בנוגע לנטילת חיסונים, שכאלה ש"השתמשו 
בהם כמה חודשים והוכחו כמועילים ועל הרוב 
שאינם מזיקים, נכון להשתמש בהם כאמצעי 
המונע מחלות". לפי זה אולי ראוי בכל זאת להמתין 

מעט ולא להיות הראשונים שרצים להתחסן?
"זו שאלה מצוינת. באמת להרבה צעירים, 
או מי שכבר חלו בקורונה והחלימו, אני אומר 
שכדאי להמתין מעט לפני שהולכים להתחסן. מי 
שבריאים ואינם בקבוצת סיכון אכן לא צריכים 
לרוץ ולהתחסן. רק בעוד חודש, אחרי שרבים 
כבר יקבלו את המנה השנייה, נוכל לדעת בבטחה 
שאכן כפי התחזיות תופעות הלוואי של החיסון לא 
חמורות וכן שהחיסון מייצר נוגדנים ברמה מספקת.
"לעומת זאת מבוגרים מגיל שישים ומעלה, או 
אפילו צעירים יותר אבל בעלי מחלות רקע – כמו 
אסתמה, מחלות לב או סוכרת קשה – בעבורם 
הסיכון שיחלו בקורונה באופן קשה, גבוה יותר 
מהסיכון המזערי שיש בחיסון. ולכן בעבורם כן נכון 

וראוי למהר ולהתחסן בהקדם האפשרי.
"על כל דבר צריך להביט בסיכוי מול סיכון. יש 
שבעבורם הסיכוי לחלות קשה בקורונה הוא נמוך, 
ולעומת זאת הסיכון מתופעות לוואי שעלולות 
להיווצר מהחיסון, גבוה יותר. להם מומלץ להמתין 
מעט. ויש שבעבורם הסיכון מתופעות לוואי הוא 
נמוך מהסיכוי שיחלו קשה בקורונה, ולכן להם כן 
עדיף להתחסן מהר. בפשטות, מכתבו של הרבי 

מדבר, במקרה שלנו, לבריאים.
"צריך לזכור שבכלל התופעה הזו של התנגדות 
לכל תהליך רפואי שמעורבים בו דברים שאינם 
טבעיים איננה דבר חדש. יש שכבר שנים לא 
מוכנים בשום פנים ואופן שילדיהם יחוסנו. בפועל 
הם מסכנים בכך את כל העולם אבל זו נקודה 

אחרת. אלא שעד נגיף הקורונה כל התופעה הזו 
הייתה על אש קטנה. עכשיו, בחודשים האחרונים, 
התפרצה  היא  החברתיות,  הרשתות  ובחסות 

בעוצמה".
n

תרופה לנשמה
נניח רגע בצד את הקורונה ואת החיסונים. הרב 
ניר אינו רופא מן הזן המוכר. על המטופלים שלו 
הוא מביט לא רק כאיש מקצוע ותיק אלא גם, 
ובעיקר, כידיד קרוב. כמעט כל ביקור בקליניקה 
הרפואית שלו, בקיבוץ חצור אשדוד )ליד גן יבנה(, 

מסתיים בקבלת החלטה טובה בענייני יידישקייט. 
לדבריו, זה חלק בלתי נפרד מהטיפול המקצועי 

ומדרך ההחלמה שעליו להציע לפונים אליו.
"השבוע חל כ' טבת, יום ההילולא של הרמב"ם, 
הרופא הגדול", הוא אומר. "הרמב"ם לימד אותנו 
שרופא טוב צריך לטפל לא רק בגוף האדם אלא 
גם בנשמה שלו. לנשמה חלק בלתי נפרד בתהליך 
הריפוי וההחלמה. כחלק מכך אני רואה לעצמי זכות 
וחובה לגרום למטופלים שבאים אליי לקבל עליהם 
משהו שיחזק את הנשמה שלהם, את החיבור 

שלהם עם הקב"ה, שהוא מקור החיים האמיתי.
"מובן שאני עושה זאת בעדינות וברגישות, מתוך 
אהבה גדולה ואכפתיות אמיתית, בדרך שהתווה לנו 

הרבי. עם כל מטופל אני פועל כפי שמתאים לו. 
מאדם שאני רואה שהוא יותר 'בעניינים' אני מבקש 
להניח תפילין או לקבל עליו לקבוע מזוזה במשקוף 
דלת ביתו. מאחרים, שכלפי חוץ מנותקים יותר, אני 
מבקש לשים מטבע בקופת צדקה. לפני חלק מהם 
אני גם חוזר על דבר תורה. לא כל דבר מתאים 

לכולם ויש לפעול בזהירות.
"בחנוכה, באופן קבוע, אני מדליק נרות במרפאה 
ומבקש ממטופלים שיבואו להדליק. כמו כן אני 
נוהג לחלק ליולדות שבאות אליי כרטיסיות של 
'שיר המעלות' עם תמונה של הרבי. אי אפשר 
להאמין איזו היענות יש לזה. כולן לוקחות בשמחה 
ותולות בעגלה. בכל מקום שיהודי נמצא הוא צריך 

לעשות סביבו אווירה, להשפיע. ברור לי כשמש 
שהמעורבות הזו בחיי המטופלים מסייעת לדרך 
הטיפול בהם. הרי אז הם הופכים להיות 'ידידים' 

שלי, ובעקבות כך הם חשובים לי הרבה יותר".
הרב ניר אינו היחיד. לפני שלושים שנה הקים 
בברכת הרבי, עם ידידו הרב בועז לרנר ז"ל, ארגון 
המאגד את כלל רופאי אנ"ש בישראל. בכל שנה, 
יחד לשבת  באופן קבוע, מתכנסים הרופאים 
הפרק  נושאים שעל  בשורת  ודנים  משותפת 
ובאופן ההטמעה של הוראות הרבי לרופאים 
בעבודתם. בשנים האחרונות נפתחה גם קבוצת 
ואטסאפ פעילה בעבור חברי הארגון. הכינוס 
הראשון התקיים בשנת תנש"א, בבית הספר 

למלאכה בנחלת הר חב"ד, והשתתפו בו רופאים 
ורבנים נחשבים מכל הארץ. הברכה שקיבל הרב 
לרנר מהרבי באותה תקופה, כמענה לייסוד הארגון, 
הייתה: "שתהיה פעולה נמשכת, אזכיר על הציון".
"יש בארץ רופאים חב"דיים שעושים עבודת 
קודש מדהימה", שח הרב ניר. "הקליניקה שלהם 
היא בית חב"ד לכל דבר ועניין. מבחינה מקצועית 
הם מומחים, נחשבים לאוטוריטות בתחומם, ולצד 
זאת הם מעניקים למטופלים גם תרופה לנשמה, 
חבל שמחבר אותם עם נותן החיים, הקב"ה. יחד 
אנו דנים במסגרת הארגון בדרכי הביצוע שבהן 

ראוי לפעול".
כיום מונה הארגון למעלה ממאה רופאים. לא 
כל החברים בו לובשים סירטוק ביום־יום, בשנים 
האחרונות הצטרפו לארגון אף רופאים שבעצמם 
התקרבו בצורה כזו או אחרת לאילנא דחיי בחלוף 
השנים. הרב ניר מפנה אותנו לאגרת קודש של 
הרבי מג' תמוז תשט"ז, שמנחה את הרופאים חברי 
הארגון בעבודתם. "תקוותי", כותב הרבי באגרת, 
שמוענה לרופא פלוני, "שכשמתעסק ברפואת הגוף 
של הבאים אליו, מביא בחשבון גם תכונת נפשם 
ורפואתה, וביחוד של אלה שאינם יודעים כי נפשם 

חולה היא ולכן זקוקים ביותר לטיפול רפואי".

ק  ותי מומחה 
לרפואת משפחה, 
ל  ב ק ל ל  י ג ר
שאלות מאנשים 
שאינו מכיר. רבים 
רואים בו, ובצדק, 
"רופא ידיד מומחה" שיש להתייעץ עימו בעת 
שעולות דילמות רפואיות. תמיד הסתדר מצוין עם 
התפקיד והשיב במאור הפנים המפורסם שלו. ובכל 
זאת, בשבועות האחרונים משהו קצת השתנה. 
חיסוני הקורונה הגיעו ועימם מבול הקונספירציות. 
השאלות שהפעם נדרש להתמודד איתן, הפכו בקרב 

כמה לתהיות, ולעיתים אף לסוג של ויכוח.
"לפני קצת יותר משבוע פרסמתי מכתב ובו 
קראתי לציבור ללכת ולהתחסן נגד הקורונה", 
מספר הרב ניר ל'כפר חב"ד'. "מאז הספקתי לקבל 
מטר של שיחות והודעות. התקשרה אליי אישה 
מאנ"ש – כזו שמתייעצת עימי על כל נושא הכי 
קטן ונוהגת רק על פי מה שאני אומר לה – והחלה 
להטיח בי: 'מה אתה מפרסם כך. אסור בכלל לקחת 
את החיסון'. פתאום היא נהפכה למומחית ברפואה.
"מדובר באישה שעד לפני זמן קצר לא ערערה 

כלל וכלל על שום מילה שאמרתי. תמיד צייתה 
באדיקות לכל המלצה רפואית שלי. ופתאום מה? 
הפכתי לשונא שלה? לאחד שמייעץ לה משהו לא 
נכון? כשאני מייעץ למישהו משהו, בוודאי בכובע 
של רופא ידיד, אני בכלל לא מחפש את הטובה שלי 
אלא את זו של המטופל. הרי זה מה שעומד בבסיס 
הרעיון של רופא ידיד. אז למה שיהיה לי אינטרס 
לשווק לפונה אליי דבר שאני לא מאמין בו, שאני 

לא באמת משוכנע שהוא נכון?"

סיכוי מול סיכון
הרב ניר מדבר בשטף, בנחרצות. את שליחות 
חייו הוא רואה בייעוץ רפואי. העידוד שקיבל 
מהרבי בתחילת הדרך מלווה אותו כבר כמעט 
ארבעים שנה. במרוצת שנותיו כרופא הספיק 
לשמוע כמעט הכל. הוא רגיל לציניקנים ולטיפוסים 
פסימיים וקודרים שמטילים ספק בכל טיפול שאינו 
מוצא חן בעיניהם. ספר עב כרס הוא יכול לכתוב 
מאלפי השאלות והדילמות שהוצגו לפניו בחלוף 
השנים. ובכל זאת, הפעם, גם אותו הצליחו מתנגדי 

החיסונים להפתיע.
"מפיצים סרטונים עם כל מיני שטויות והבלים. 

דברים הזויים ממש, למשל 'שבבים שמושתלים 
בגוף האדם' ועוד שלל סיפורי בדים", אומר הרב 
ניר. "כל מיני טענות מופרכות שאין אפילו צורך 
לענות עליהן בהיותן דמיוניות כל כך. אנשים 
שאין להם מושג איך מפתחים חיסון הפכו פתאום 

לפרופסורים מומחים.
"רבים ממתנגדי החיסונים מצטטים יהודי יקר, 
שהוא באמת מפורסם בתחומו ואיש תורני שייסד 
שיטות לרפואה אלטרנטיבית. באופן כללי אני נהנה 
לשמוע את דבריו, שנאמרים בחן רב. אבל בנושא 
החיסונים הוא פשוט לא אמור להיות הכתובת, זה 

לא שייך אליו ולא התחום שלו".
   n ובכל זאת, מה אתה עונה לכל מי שמצביעים על 

המהירות חסרת התקדים שבה פותחו החיסונים 
ועל הטכנולוגיה החדשה ששולבה בהם? אין סיבה 

לחשוש מזה?
"החיסונים פותחו במהירות כי אנשי הרפואה 
והמדע השקיעו בהם את כל־כולם. המפתחים 
נרתמו באופן יוצא דופן למען המטרה, עזבו את 
כל שאר העיסוקים שלהם והתמקדו רק בייצור 
החיסונים נגד קורונה, כדי שיוכלו באמצעותם 
למגר את המגפה. גם הכסף לא היווה הפעם, בשונה 
מחיסונים אחרים בשנים עברו, בעיה או מחסום. זו 

הסיבה שתהליך הפיתוח היה קצר יותר, ולא משום 
שדילגו על שלבים בדרך.

"בנוגע לטכנולוגיה החדשה בחיסונים: ברוך 
השם היום המדע התקדם ויש אפשרויות להשיג 
דברים שלא היו בעבר. היום, לדוגמה, יש תרופות 
ביולוגיות שבעבר לא היו קיימות. כך גם בנוגע 
לטכנולוגיה הזו. העולם התקדם, וצריך לשמוח על 
כך. הרופאים חושבים שהטכנולוגיה הזו לא מסוכנת 
ושראוי להשתמש בה, וצריך לסמוך על הרופאים.

"קונספירציות וחששות יכולים להיות תמיד. 
אנשים מדברים על פגיעה בפוריות, על שינוי 
בגנטיקה. בונים כל מיני תאוריות. אין גבול לדברים 
האלה. המחשבה הזו לא בריאה. אנשים בדרך כלל 
סומכים על אנשי מקצוע בכל תחום ולא חושדים 
בהם שהם באים לעשות רע. מי כמונו, חסידי 
חב"ד, יודעים מה שאמר הצמח צדק 'טראכט גוט 
וועט זיין גוט'. הרבי חינך אותנו שלא להתייחס 
למחשבות שליליות. לא בריא לחשוב בצורה כזו. 

אף אחד לא מבקש להזיק לנו.
"בשורה התחתונה, צריך לסמוך על הרופאים 
ועל אנשי המקצוע. כמו שבענייני הלכה שואלים 
רב, כך בענייני רפואה צריך לשאול רופא מומחה. 
ואם הדעה הרווחת בקרב הרופאים היא שיש 
להתחסן – אז זה מה שצריך לעשות. בנושאים 
אחרים תמיד סומכים על הרופאים; מה קרה 

פתאום שהפך אותם לבלתי אמינים?
לאוכלוסיות  "וירוס הקורונה קטלני מאוד 
מסוימות. אנחנו יודעים היום בבירור שמבוגרים 
או בעלי מחלות רקע עלולים למות ממנו. אפשר 
לראות סטטיסטית ששיעורי התמותה בארץ, מאז 
פרוץ הגל השני והשלישי, זינקו. אומנם בגל הראשון 
שיעור התמותה הכללי בקרב האוכלוסייה היה 
נמוך יותר – אולי אפשר להסביר זאת במשמעת 
הקפדנית שהייתה אז לציבור ובשמירה ההדוקה 
של כולם על ההנחיות – אבל מאז כבר הספיק 
לעלות. במקביל חוקרים בצורה אינטנסיבית מאוד 
כל מיני השפעות ארוכות טווח שנוצרות מהידבקות 
בנגיף. גם מחלימים סיפרו על כאבי ראש, חולשות 

ד"ר ר' 
טל ניר,

"מפיצים סרטונים עם כל מיני שטויות והבלים. 
דברים הזויים ממש, למשל 'שבבים שמושתלים 

בגוף האדם' ועוד שלל סיפורי בדים. כל מיני 
טענות מופרכות שאין אפילו צורך לענות עליהן 

בהיותן דמיוניות כל כך. אנשים שאין להם מושג איך 
מפתחים חיסון הפכו פתאום לפרופסורים מומחים"

"וירוס הקורונה קטלני מאוד לאוכלוסיות מסוימות. 
אנחנו יודעים היום בבירור שמבוגרים או בעלי 
מחלות רקע עלולים למות ממנו. אפשר להציל 

מיליונים בזכות החיסון"

לשמוע לקול הרופאים. ד"ר ר' טל בעבודתו

בדרך שהתווה הרבי. ד"ר ניר
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ממושכות וחוש טעם וריח שלא חזרו. אז אם 
אפשר להציל מיליונים בזכות החיסון, גם אם זה 

יפגע בכמה בודדים אחרים בדרך, זה שווה".
   n קודש באגרות  שהודפס  מפורסם,   במכתב 

ולאחרונה אף צוטט במכתב בי"ד רבני חב"ד, השיב 
הרבי בנוגע לנטילת חיסונים, שכאלה ש"השתמשו 
בהם כמה חודשים והוכחו כמועילים ועל הרוב 
שאינם מזיקים, נכון להשתמש בהם כאמצעי 
המונע מחלות". לפי זה אולי ראוי בכל זאת להמתין 

מעט ולא להיות הראשונים שרצים להתחסן?
"זו שאלה מצוינת. באמת להרבה צעירים, 
או מי שכבר חלו בקורונה והחלימו, אני אומר 
שכדאי להמתין מעט לפני שהולכים להתחסן. מי 
שבריאים ואינם בקבוצת סיכון אכן לא צריכים 
לרוץ ולהתחסן. רק בעוד חודש, אחרי שרבים 
כבר יקבלו את המנה השנייה, נוכל לדעת בבטחה 
שאכן כפי התחזיות תופעות הלוואי של החיסון לא 
חמורות וכן שהחיסון מייצר נוגדנים ברמה מספקת.
"לעומת זאת מבוגרים מגיל שישים ומעלה, או 
אפילו צעירים יותר אבל בעלי מחלות רקע – כמו 
אסתמה, מחלות לב או סוכרת קשה – בעבורם 
הסיכון שיחלו בקורונה באופן קשה, גבוה יותר 
מהסיכון המזערי שיש בחיסון. ולכן בעבורם כן נכון 

וראוי למהר ולהתחסן בהקדם האפשרי.
"על כל דבר צריך להביט בסיכוי מול סיכון. יש 
שבעבורם הסיכוי לחלות קשה בקורונה הוא נמוך, 
ולעומת זאת הסיכון מתופעות לוואי שעלולות 
להיווצר מהחיסון, גבוה יותר. להם מומלץ להמתין 
מעט. ויש שבעבורם הסיכון מתופעות לוואי הוא 
נמוך מהסיכוי שיחלו קשה בקורונה, ולכן להם כן 
עדיף להתחסן מהר. בפשטות, מכתבו של הרבי 

מדבר, במקרה שלנו, לבריאים.
"צריך לזכור שבכלל התופעה הזו של התנגדות 
לכל תהליך רפואי שמעורבים בו דברים שאינם 
טבעיים איננה דבר חדש. יש שכבר שנים לא 
מוכנים בשום פנים ואופן שילדיהם יחוסנו. בפועל 
הם מסכנים בכך את כל העולם אבל זו נקודה 

אחרת. אלא שעד נגיף הקורונה כל התופעה הזו 
הייתה על אש קטנה. עכשיו, בחודשים האחרונים, 
התפרצה  היא  החברתיות,  הרשתות  ובחסות 

בעוצמה".
n

תרופה לנשמה
נניח רגע בצד את הקורונה ואת החיסונים. הרב 
ניר אינו רופא מן הזן המוכר. על המטופלים שלו 
הוא מביט לא רק כאיש מקצוע ותיק אלא גם, 
ובעיקר, כידיד קרוב. כמעט כל ביקור בקליניקה 
הרפואית שלו, בקיבוץ חצור אשדוד )ליד גן יבנה(, 

מסתיים בקבלת החלטה טובה בענייני יידישקייט. 
לדבריו, זה חלק בלתי נפרד מהטיפול המקצועי 

ומדרך ההחלמה שעליו להציע לפונים אליו.
"השבוע חל כ' טבת, יום ההילולא של הרמב"ם, 
הרופא הגדול", הוא אומר. "הרמב"ם לימד אותנו 
שרופא טוב צריך לטפל לא רק בגוף האדם אלא 
גם בנשמה שלו. לנשמה חלק בלתי נפרד בתהליך 
הריפוי וההחלמה. כחלק מכך אני רואה לעצמי זכות 
וחובה לגרום למטופלים שבאים אליי לקבל עליהם 
משהו שיחזק את הנשמה שלהם, את החיבור 

שלהם עם הקב"ה, שהוא מקור החיים האמיתי.
"מובן שאני עושה זאת בעדינות וברגישות, מתוך 
אהבה גדולה ואכפתיות אמיתית, בדרך שהתווה לנו 

הרבי. עם כל מטופל אני פועל כפי שמתאים לו. 
מאדם שאני רואה שהוא יותר 'בעניינים' אני מבקש 
להניח תפילין או לקבל עליו לקבוע מזוזה במשקוף 
דלת ביתו. מאחרים, שכלפי חוץ מנותקים יותר, אני 
מבקש לשים מטבע בקופת צדקה. לפני חלק מהם 
אני גם חוזר על דבר תורה. לא כל דבר מתאים 

לכולם ויש לפעול בזהירות.
"בחנוכה, באופן קבוע, אני מדליק נרות במרפאה 
ומבקש ממטופלים שיבואו להדליק. כמו כן אני 
נוהג לחלק ליולדות שבאות אליי כרטיסיות של 
'שיר המעלות' עם תמונה של הרבי. אי אפשר 
להאמין איזו היענות יש לזה. כולן לוקחות בשמחה 
ותולות בעגלה. בכל מקום שיהודי נמצא הוא צריך 

לעשות סביבו אווירה, להשפיע. ברור לי כשמש 
שהמעורבות הזו בחיי המטופלים מסייעת לדרך 
הטיפול בהם. הרי אז הם הופכים להיות 'ידידים' 

שלי, ובעקבות כך הם חשובים לי הרבה יותר".
הרב ניר אינו היחיד. לפני שלושים שנה הקים 
בברכת הרבי, עם ידידו הרב בועז לרנר ז"ל, ארגון 
המאגד את כלל רופאי אנ"ש בישראל. בכל שנה, 
יחד לשבת  באופן קבוע, מתכנסים הרופאים 
הפרק  נושאים שעל  בשורת  ודנים  משותפת 
ובאופן ההטמעה של הוראות הרבי לרופאים 
בעבודתם. בשנים האחרונות נפתחה גם קבוצת 
ואטסאפ פעילה בעבור חברי הארגון. הכינוס 
הראשון התקיים בשנת תנש"א, בבית הספר 

למלאכה בנחלת הר חב"ד, והשתתפו בו רופאים 
ורבנים נחשבים מכל הארץ. הברכה שקיבל הרב 
לרנר מהרבי באותה תקופה, כמענה לייסוד הארגון, 
הייתה: "שתהיה פעולה נמשכת, אזכיר על הציון".
"יש בארץ רופאים חב"דיים שעושים עבודת 
קודש מדהימה", שח הרב ניר. "הקליניקה שלהם 
היא בית חב"ד לכל דבר ועניין. מבחינה מקצועית 
הם מומחים, נחשבים לאוטוריטות בתחומם, ולצד 
זאת הם מעניקים למטופלים גם תרופה לנשמה, 
חבל שמחבר אותם עם נותן החיים, הקב"ה. יחד 
אנו דנים במסגרת הארגון בדרכי הביצוע שבהן 

ראוי לפעול".
כיום מונה הארגון למעלה ממאה רופאים. לא 
כל החברים בו לובשים סירטוק ביום־יום, בשנים 
האחרונות הצטרפו לארגון אף רופאים שבעצמם 
התקרבו בצורה כזו או אחרת לאילנא דחיי בחלוף 
השנים. הרב ניר מפנה אותנו לאגרת קודש של 
הרבי מג' תמוז תשט"ז, שמנחה את הרופאים חברי 
הארגון בעבודתם. "תקוותי", כותב הרבי באגרת, 
שמוענה לרופא פלוני, "שכשמתעסק ברפואת הגוף 
של הבאים אליו, מביא בחשבון גם תכונת נפשם 
ורפואתה, וביחוד של אלה שאינם יודעים כי נפשם 

חולה היא ולכן זקוקים ביותר לטיפול רפואי".

ק  ותי מומחה 
לרפואת משפחה, 
ל  ב ק ל ל  י ג ר
שאלות מאנשים 
שאינו מכיר. רבים 
רואים בו, ובצדק, 
"רופא ידיד מומחה" שיש להתייעץ עימו בעת 
שעולות דילמות רפואיות. תמיד הסתדר מצוין עם 
התפקיד והשיב במאור הפנים המפורסם שלו. ובכל 
זאת, בשבועות האחרונים משהו קצת השתנה. 
חיסוני הקורונה הגיעו ועימם מבול הקונספירציות. 
השאלות שהפעם נדרש להתמודד איתן, הפכו בקרב 

כמה לתהיות, ולעיתים אף לסוג של ויכוח.
"לפני קצת יותר משבוע פרסמתי מכתב ובו 
קראתי לציבור ללכת ולהתחסן נגד הקורונה", 
מספר הרב ניר ל'כפר חב"ד'. "מאז הספקתי לקבל 
מטר של שיחות והודעות. התקשרה אליי אישה 
מאנ"ש – כזו שמתייעצת עימי על כל נושא הכי 
קטן ונוהגת רק על פי מה שאני אומר לה – והחלה 
להטיח בי: 'מה אתה מפרסם כך. אסור בכלל לקחת 
את החיסון'. פתאום היא נהפכה למומחית ברפואה.
"מדובר באישה שעד לפני זמן קצר לא ערערה 

כלל וכלל על שום מילה שאמרתי. תמיד צייתה 
באדיקות לכל המלצה רפואית שלי. ופתאום מה? 
הפכתי לשונא שלה? לאחד שמייעץ לה משהו לא 
נכון? כשאני מייעץ למישהו משהו, בוודאי בכובע 
של רופא ידיד, אני בכלל לא מחפש את הטובה שלי 
אלא את זו של המטופל. הרי זה מה שעומד בבסיס 
הרעיון של רופא ידיד. אז למה שיהיה לי אינטרס 
לשווק לפונה אליי דבר שאני לא מאמין בו, שאני 

לא באמת משוכנע שהוא נכון?"

סיכוי מול סיכון
הרב ניר מדבר בשטף, בנחרצות. את שליחות 
חייו הוא רואה בייעוץ רפואי. העידוד שקיבל 
מהרבי בתחילת הדרך מלווה אותו כבר כמעט 
ארבעים שנה. במרוצת שנותיו כרופא הספיק 
לשמוע כמעט הכל. הוא רגיל לציניקנים ולטיפוסים 
פסימיים וקודרים שמטילים ספק בכל טיפול שאינו 
מוצא חן בעיניהם. ספר עב כרס הוא יכול לכתוב 
מאלפי השאלות והדילמות שהוצגו לפניו בחלוף 
השנים. ובכל זאת, הפעם, גם אותו הצליחו מתנגדי 

החיסונים להפתיע.
"מפיצים סרטונים עם כל מיני שטויות והבלים. 

דברים הזויים ממש, למשל 'שבבים שמושתלים 
בגוף האדם' ועוד שלל סיפורי בדים", אומר הרב 
ניר. "כל מיני טענות מופרכות שאין אפילו צורך 
לענות עליהן בהיותן דמיוניות כל כך. אנשים 
שאין להם מושג איך מפתחים חיסון הפכו פתאום 

לפרופסורים מומחים.
"רבים ממתנגדי החיסונים מצטטים יהודי יקר, 
שהוא באמת מפורסם בתחומו ואיש תורני שייסד 
שיטות לרפואה אלטרנטיבית. באופן כללי אני נהנה 
לשמוע את דבריו, שנאמרים בחן רב. אבל בנושא 
החיסונים הוא פשוט לא אמור להיות הכתובת, זה 

לא שייך אליו ולא התחום שלו".
   n ובכל זאת, מה אתה עונה לכל מי שמצביעים על 

המהירות חסרת התקדים שבה פותחו החיסונים 
ועל הטכנולוגיה החדשה ששולבה בהם? אין סיבה 

לחשוש מזה?
"החיסונים פותחו במהירות כי אנשי הרפואה 
והמדע השקיעו בהם את כל־כולם. המפתחים 
נרתמו באופן יוצא דופן למען המטרה, עזבו את 
כל שאר העיסוקים שלהם והתמקדו רק בייצור 
החיסונים נגד קורונה, כדי שיוכלו באמצעותם 
למגר את המגפה. גם הכסף לא היווה הפעם, בשונה 
מחיסונים אחרים בשנים עברו, בעיה או מחסום. זו 

הסיבה שתהליך הפיתוח היה קצר יותר, ולא משום 
שדילגו על שלבים בדרך.

"בנוגע לטכנולוגיה החדשה בחיסונים: ברוך 
השם היום המדע התקדם ויש אפשרויות להשיג 
דברים שלא היו בעבר. היום, לדוגמה, יש תרופות 
ביולוגיות שבעבר לא היו קיימות. כך גם בנוגע 
לטכנולוגיה הזו. העולם התקדם, וצריך לשמוח על 
כך. הרופאים חושבים שהטכנולוגיה הזו לא מסוכנת 
ושראוי להשתמש בה, וצריך לסמוך על הרופאים.

"קונספירציות וחששות יכולים להיות תמיד. 
אנשים מדברים על פגיעה בפוריות, על שינוי 
בגנטיקה. בונים כל מיני תאוריות. אין גבול לדברים 
האלה. המחשבה הזו לא בריאה. אנשים בדרך כלל 
סומכים על אנשי מקצוע בכל תחום ולא חושדים 
בהם שהם באים לעשות רע. מי כמונו, חסידי 
חב"ד, יודעים מה שאמר הצמח צדק 'טראכט גוט 
וועט זיין גוט'. הרבי חינך אותנו שלא להתייחס 
למחשבות שליליות. לא בריא לחשוב בצורה כזו. 

אף אחד לא מבקש להזיק לנו.
"בשורה התחתונה, צריך לסמוך על הרופאים 
ועל אנשי המקצוע. כמו שבענייני הלכה שואלים 
רב, כך בענייני רפואה צריך לשאול רופא מומחה. 
ואם הדעה הרווחת בקרב הרופאים היא שיש 
להתחסן – אז זה מה שצריך לעשות. בנושאים 
אחרים תמיד סומכים על הרופאים; מה קרה 

פתאום שהפך אותם לבלתי אמינים?
לאוכלוסיות  "וירוס הקורונה קטלני מאוד 
מסוימות. אנחנו יודעים היום בבירור שמבוגרים 
או בעלי מחלות רקע עלולים למות ממנו. אפשר 
לראות סטטיסטית ששיעורי התמותה בארץ, מאז 
פרוץ הגל השני והשלישי, זינקו. אומנם בגל הראשון 
שיעור התמותה הכללי בקרב האוכלוסייה היה 
נמוך יותר – אולי אפשר להסביר זאת במשמעת 
הקפדנית שהייתה אז לציבור ובשמירה ההדוקה 
של כולם על ההנחיות – אבל מאז כבר הספיק 
לעלות. במקביל חוקרים בצורה אינטנסיבית מאוד 
כל מיני השפעות ארוכות טווח שנוצרות מהידבקות 
בנגיף. גם מחלימים סיפרו על כאבי ראש, חולשות 

ד"ר ר' 
טל ניר,

"מפיצים סרטונים עם כל מיני שטויות והבלים. 
דברים הזויים ממש, למשל 'שבבים שמושתלים 

בגוף האדם' ועוד שלל סיפורי בדים. כל מיני 
טענות מופרכות שאין אפילו צורך לענות עליהן 

בהיותן דמיוניות כל כך. אנשים שאין להם מושג איך 
מפתחים חיסון הפכו פתאום לפרופסורים מומחים"

"וירוס הקורונה קטלני מאוד לאוכלוסיות מסוימות. 
אנחנו יודעים היום בבירור שמבוגרים או בעלי 
מחלות רקע עלולים למות ממנו. אפשר להציל 

מיליונים בזכות החיסון"

לשמוע לקול הרופאים. ד"ר ר' טל בעבודתו

בדרך שהתווה הרבי. ד"ר ניר
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דברים דומים כותב הרבי אף באגרת מי"ג מנחם 
אב תשי"ד, לחולה שאושפז בבית רפואה: "בוודאי 
למותר לעוררו לקרב לב אלו הנמצאים עמו בבית 
הרפואה לאבינו שבשמים בדרכי אהבת ישראל... 
וכשמוסיפים בבריאות איש הישראלי ברוחניות 
מוסיף הקב"ה מידה כנגד מידה, אבל כמה פעמים 
ככה, בבריאות המשתדל בזה, בבריאותו בגשמיות 

וברוחניות".
מעניין להביא בהקשר זה מענה מרתק נוסף של 
הרבי, משלהי חודש שבט תשי"א, לאחד מחשובי 
אנ"ש שדיווח על תשישות וכי רופאו המליץ לו 
לעבור סדרת בדיקות )המכתב הודפס אף בהוספות 
לליקוטי שיחות, חלק לו(. המענה נפתח בכך 
שאפשר לבצע את הבדיקות. בנוגע לתשישות, 
כתב הרבי, יש להיות זהיר בפת שחרית ומזמן לזמן 
ללמוד נושא בנגלה או בחסידות שיגרום ל"הנאה 
בפשטות גמורה" )וואָס ער זאָל פון דעם הנאה 

האָבן גאָר בפשטות(.
בהמשך המכתב כותב הרבי: "ולפלא שאינו מזכיר 
דבר על דבר בריאותו ברוחניות", ואז מוסיף ומספר 
על יהודי תושב אמריקה שנכנס אל הרבי הקודם 
לבקש עצה בתחום מסחר העצים. הרבי מספר 
שכשהרבי הריי"צ הדריך את היהודי בענייני תורה 
ומצוות, הגיב היהודי כי לא שאל דבר בתחום הזה. 
על כך הגיב הרבי הריי"צ ואמר: "במסחר שבו אתה 
מומחה ואינו מענייני, באת לשאול אותי, ואילו 
בתורה ומצוותיה, שזהו תחום עיסוקי העיקרי, 

מענייניי העיקרים ומעסק אבותיי ואבות אבותיי 
– בזה אין אתה שואל". והרבי מסיים: "כמובן אין 
הנידון דומה כלל – אבל בכל אופן, יש לי שייכות 
יותר ללימוד גפ"ת ודא"ח מאשר לחוכמת הרפואה, 

ואם כן כלפי לייא?".
את הדברים משליך הרב ניר ישירות על הוראת 
הרבי להתייעץ בענייני רפואה עם רופא ידיד. 
"גם לי יש רופא ידיד", הוא מתוודה, "זו פשוט 
מתנה שהרבי נתן לנו. הנקודה העיקרית בזה היא, 
שרופא ידיד אכפת לו מהפונה אליו באופן אישי. 
ואז כל הגישה היא אחרת. לכן הרופא הידיד גם 
לא חייב להיות מומחה דווקא בתחום המסוים שבו 
נשאלת השאלה. למשל, הרופא הידיד הוא אורתופד 
והשאלה נוגעת בכלל לתחום רפואת העיניים. 
אומנם הרופא הידיד אינו בקיא ספציפית בתחום 
אבל יכול להפנות לרופא שכן מומחה. את ההמלצה 

שלו הוא נותן מתוך אכפתיות, מתוך דאגה אישית. 
הוא לא מקבל על כך תשלום.

"הרבה פעמים כשידיד מתייעץ איתי אני מפנה 
אותו לרופא אחר, מומחה בתחום שבו עוסקת 
השאלה. תמיד אני ממליץ לבדוק קודם מה גיל 
הרופא ולפי זה לסגנן לפניו את השאלה. אם מדובר 
ברופא מבוגר להגיד לו, 'נניח שאני הבן שלך, מה 
אתה מציע לי לעשות?'. אם הוא צעיר יותר לומר 
לו, 'מה היית מציע לי אילו הייתי אחיך?'. זה משנה 

את כל זווית ההסתכלות.
"בכלל, כארבעים אחוז מהצלחת הטיפול הרפואי 
נזקפים לזכות האמונה של המטופל ברופא המטפל. 
אני רואה את זה בכל יום, חי את זה מקרוב שעה 
לו,  בי כרופא שאעזור  שעה. מי שלא מאמין 
הסיכויים שהטיפול יועיל לו הם קלושים. ברגע 
שאני רופא ידיד של המטופל הסיכויים שהטיפול 

יעזור גבוהים הרבה יותר.
"מתייעצים איתי שלוחים מכל העולם ממש. 
שואלים אותי שאלות בכל התחומים. הרבה פעמים 
אני בכלל לא יודע עם מי אני מדבר. אני מפנה כל 
אחד לטיפול שנראה לי מתאים. לפעמים אני לא 
יודע לענות בעצמי ואז מפנה לרופא אחר, ידיד 
שלי, ואומר לשואל שיגיד שאני שלחתי אותו. 
וזה עובד. אני רואה ניסים. הצטברו אצלי מאות 
סיפורים מסמרי שיער שהייתי שותף להם כרופא 
ידיד. אני מתכנן בקרוב לאגד את כולם לכדי ספר. 
הכל בכוחות של הרבי. ברגע שאתה כרופא בטל 

לרבי, הברכה זורמת דרכך. ברגע שאתה מערב את 
המציאות שלך, זה מפריע ויכול לחסום את הצינור. 

רופא צריך להיות האמצעי, השליח".

במחיצת הרבי
והרב ניר )65(, מדמויות הפאר של שכונת 
נחלת הר חב"ד, הוא שליח בכל מהותו. דמותו 
קורנת, מקסימה. הוא חי בלהט את תפקידו. יש 
בו תקיפות עזה, אמונה יוקדת. זקנו לבן וארוך. 
בכיסי חליפתו מונחים באורח קבע טפסים לרישום 

ילדים לאות בספר התורה של ילדי ישראל. אין 
כמעט יום שבו לא רשם ילד או שניים. "כעת, 
בשל הקורונה, הרישום פחת", הוא משתף, "כי אי 
אפשר להיכנס למחלקות יולדות ולהציע לאימהות 
לרשום. בימי שגרה אנחנו מגיעים ליותר ממאה 
ילדים בשבוע. אפילו בשבתות אני פועל לרישום 

ילדים ככל שאפשר".
לא תמיד הוא היה כזה. בשנת תשט"ז נולד הרב 
ניר בקיבוץ גבים בדרום הארץ, כחצי קילומטר 
ומצוות.  תורה  שומר  שאינו  בבית  משדרות, 
משפחתו מיוחסת לחסיד הרב יצחק אייזיק הלוי 
אפשטיין, הידוע בכינויו רב אייזיק הוֹמְלֶר, מגדולי 
וכ"ק  הזקן, אדמו"ר האמצעי  חסידי אדמו"ר 
אדמו"ר הצמח צדק. כשהיה בן שמונה־עשרה 
התגייס לצה"ל ושירת כקצין במוצב החרמון. 
זה היה לאחר מלחמת יום הכיפורים והמתיחות 

האסטרטגית סביב המוצב עדיין הייתה מורגשת.
רפואה  ללמוד  הלך  הצבאי  השירות  אחרי 
באוניברסיטת בן גוריון בבאר שבע. חבר ללימודים 
שח לפניו על שיעורים ביהדות שמוסר הרב יחזקאל 
סופר לסטודנטים. והוא הציץ ונפגע. המעבר 
לחיי תורה ומצוות מלאים היה מהיר. "לדעתי כל 
הקבוצה הזו שהשתתפה בשיעורים של הרב סופר, 
כ־15 סטודנטים, חזרה בתשובה", משתף הרב ניר 

השבוע.
כשסיים את השנה הרביעית ללימודי הרפואה, 
הציפו אותו ספקות רבים. הוא כבר היה חסיד חב"ד 

מוביל את פורום הרופאים החב"דיים. באחד המפגשים בעבר

"אני נוהג לחלק ליולדות שבאות אליי כרטיסיות 
של 'שיר המעלות' עם תמונה של הרבי. אי אפשר 
להאמין איזו היענות יש לזה. כולן לוקחות בשמחה 

ותולות בעגלה"

אזהרה - מחקרים רפואיים קובעים
כי ילדים להורים מעשנים סובלים יותר מאסטמה

תמיד יש חברותא
חדש!

קומפקט 
ברי

*מחיר מומלץ לצרכן

קומפקט 
במחיר

קומפקטי 
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דברים דומים כותב הרבי אף באגרת מי"ג מנחם 
אב תשי"ד, לחולה שאושפז בבית רפואה: "בוודאי 
למותר לעוררו לקרב לב אלו הנמצאים עמו בבית 
הרפואה לאבינו שבשמים בדרכי אהבת ישראל... 
וכשמוסיפים בבריאות איש הישראלי ברוחניות 
מוסיף הקב"ה מידה כנגד מידה, אבל כמה פעמים 
ככה, בבריאות המשתדל בזה, בבריאותו בגשמיות 

וברוחניות".
מעניין להביא בהקשר זה מענה מרתק נוסף של 
הרבי, משלהי חודש שבט תשי"א, לאחד מחשובי 
אנ"ש שדיווח על תשישות וכי רופאו המליץ לו 
לעבור סדרת בדיקות )המכתב הודפס אף בהוספות 
לליקוטי שיחות, חלק לו(. המענה נפתח בכך 
שאפשר לבצע את הבדיקות. בנוגע לתשישות, 
כתב הרבי, יש להיות זהיר בפת שחרית ומזמן לזמן 
ללמוד נושא בנגלה או בחסידות שיגרום ל"הנאה 
בפשטות גמורה" )וואָס ער זאָל פון דעם הנאה 

האָבן גאָר בפשטות(.
בהמשך המכתב כותב הרבי: "ולפלא שאינו מזכיר 
דבר על דבר בריאותו ברוחניות", ואז מוסיף ומספר 
על יהודי תושב אמריקה שנכנס אל הרבי הקודם 
לבקש עצה בתחום מסחר העצים. הרבי מספר 
שכשהרבי הריי"צ הדריך את היהודי בענייני תורה 
ומצוות, הגיב היהודי כי לא שאל דבר בתחום הזה. 
על כך הגיב הרבי הריי"צ ואמר: "במסחר שבו אתה 
מומחה ואינו מענייני, באת לשאול אותי, ואילו 
בתורה ומצוותיה, שזהו תחום עיסוקי העיקרי, 

מענייניי העיקרים ומעסק אבותיי ואבות אבותיי 
– בזה אין אתה שואל". והרבי מסיים: "כמובן אין 
הנידון דומה כלל – אבל בכל אופן, יש לי שייכות 
יותר ללימוד גפ"ת ודא"ח מאשר לחוכמת הרפואה, 

ואם כן כלפי לייא?".
את הדברים משליך הרב ניר ישירות על הוראת 
הרבי להתייעץ בענייני רפואה עם רופא ידיד. 
"גם לי יש רופא ידיד", הוא מתוודה, "זו פשוט 
מתנה שהרבי נתן לנו. הנקודה העיקרית בזה היא, 
שרופא ידיד אכפת לו מהפונה אליו באופן אישי. 
ואז כל הגישה היא אחרת. לכן הרופא הידיד גם 
לא חייב להיות מומחה דווקא בתחום המסוים שבו 
נשאלת השאלה. למשל, הרופא הידיד הוא אורתופד 
והשאלה נוגעת בכלל לתחום רפואת העיניים. 
אומנם הרופא הידיד אינו בקיא ספציפית בתחום 
אבל יכול להפנות לרופא שכן מומחה. את ההמלצה 

שלו הוא נותן מתוך אכפתיות, מתוך דאגה אישית. 
הוא לא מקבל על כך תשלום.

"הרבה פעמים כשידיד מתייעץ איתי אני מפנה 
אותו לרופא אחר, מומחה בתחום שבו עוסקת 
השאלה. תמיד אני ממליץ לבדוק קודם מה גיל 
הרופא ולפי זה לסגנן לפניו את השאלה. אם מדובר 
ברופא מבוגר להגיד לו, 'נניח שאני הבן שלך, מה 
אתה מציע לי לעשות?'. אם הוא צעיר יותר לומר 
לו, 'מה היית מציע לי אילו הייתי אחיך?'. זה משנה 

את כל זווית ההסתכלות.
"בכלל, כארבעים אחוז מהצלחת הטיפול הרפואי 
נזקפים לזכות האמונה של המטופל ברופא המטפל. 
אני רואה את זה בכל יום, חי את זה מקרוב שעה 
לו,  בי כרופא שאעזור  שעה. מי שלא מאמין 
הסיכויים שהטיפול יועיל לו הם קלושים. ברגע 
שאני רופא ידיד של המטופל הסיכויים שהטיפול 

יעזור גבוהים הרבה יותר.
"מתייעצים איתי שלוחים מכל העולם ממש. 
שואלים אותי שאלות בכל התחומים. הרבה פעמים 
אני בכלל לא יודע עם מי אני מדבר. אני מפנה כל 
אחד לטיפול שנראה לי מתאים. לפעמים אני לא 
יודע לענות בעצמי ואז מפנה לרופא אחר, ידיד 
שלי, ואומר לשואל שיגיד שאני שלחתי אותו. 
וזה עובד. אני רואה ניסים. הצטברו אצלי מאות 
סיפורים מסמרי שיער שהייתי שותף להם כרופא 
ידיד. אני מתכנן בקרוב לאגד את כולם לכדי ספר. 
הכל בכוחות של הרבי. ברגע שאתה כרופא בטל 

לרבי, הברכה זורמת דרכך. ברגע שאתה מערב את 
המציאות שלך, זה מפריע ויכול לחסום את הצינור. 

רופא צריך להיות האמצעי, השליח".

במחיצת הרבי
והרב ניר )65(, מדמויות הפאר של שכונת 
נחלת הר חב"ד, הוא שליח בכל מהותו. דמותו 
קורנת, מקסימה. הוא חי בלהט את תפקידו. יש 
בו תקיפות עזה, אמונה יוקדת. זקנו לבן וארוך. 
בכיסי חליפתו מונחים באורח קבע טפסים לרישום 

ילדים לאות בספר התורה של ילדי ישראל. אין 
כמעט יום שבו לא רשם ילד או שניים. "כעת, 
בשל הקורונה, הרישום פחת", הוא משתף, "כי אי 
אפשר להיכנס למחלקות יולדות ולהציע לאימהות 
לרשום. בימי שגרה אנחנו מגיעים ליותר ממאה 
ילדים בשבוע. אפילו בשבתות אני פועל לרישום 

ילדים ככל שאפשר".
לא תמיד הוא היה כזה. בשנת תשט"ז נולד הרב 
ניר בקיבוץ גבים בדרום הארץ, כחצי קילומטר 
ומצוות.  תורה  שומר  שאינו  בבית  משדרות, 
משפחתו מיוחסת לחסיד הרב יצחק אייזיק הלוי 
אפשטיין, הידוע בכינויו רב אייזיק הוֹמְלֶר, מגדולי 
וכ"ק  הזקן, אדמו"ר האמצעי  חסידי אדמו"ר 
אדמו"ר הצמח צדק. כשהיה בן שמונה־עשרה 
התגייס לצה"ל ושירת כקצין במוצב החרמון. 
זה היה לאחר מלחמת יום הכיפורים והמתיחות 

האסטרטגית סביב המוצב עדיין הייתה מורגשת.
רפואה  ללמוד  הלך  הצבאי  השירות  אחרי 
באוניברסיטת בן גוריון בבאר שבע. חבר ללימודים 
שח לפניו על שיעורים ביהדות שמוסר הרב יחזקאל 
סופר לסטודנטים. והוא הציץ ונפגע. המעבר 
לחיי תורה ומצוות מלאים היה מהיר. "לדעתי כל 
הקבוצה הזו שהשתתפה בשיעורים של הרב סופר, 
כ־15 סטודנטים, חזרה בתשובה", משתף הרב ניר 

השבוע.
כשסיים את השנה הרביעית ללימודי הרפואה, 
הציפו אותו ספקות רבים. הוא כבר היה חסיד חב"ד 

מוביל את פורום הרופאים החב"דיים. באחד המפגשים בעבר

"אני נוהג לחלק ליולדות שבאות אליי כרטיסיות 
של 'שיר המעלות' עם תמונה של הרבי. אי אפשר 
להאמין איזו היענות יש לזה. כולן לוקחות בשמחה 

ותולות בעגלה"

אזהרה - מחקרים רפואיים קובעים
כי ילדים להורים מעשנים סובלים יותר מאסטמה

תמיד יש חברותא
חדש!

קומפקט 
ברי

*מחיר מומלץ לצרכן

קומפקט 
במחיר

קומפקטי 
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בכל רמ"ח איבריו ולא ידע אם נכון עבורו להמשיך 
בלימודים. "התלבטתי אם לעבור לישיבה או בכל 
זאת לסיים את לימודי התואר. הייתי אובד עצות 
ממש". הרב סופר הציע לכתוב מכתב לרבי. "זה 
היה בשנת תשד"מ. שלחתי את המכתב הראשון 
שלי לרבי. עבר חודש, ועוד חודש, ושום תשובה 
לא התקבלה. לא הבנתי למה. זו הייתה נראית לי 
השאלה הכי חשובה בעולם, איך הרבי לא משיב 

עליה.
"שאלתי את הרב סופר איך ייתכן שאין תשובה. 
הרב סופר הסתכל עליי ואמר: 'אם אין תשובה 
סימן שאין שאלה. תנהג כמו הרמב"ם ותלמד תורה 
ורפואה יחד'. הקשבתי לו ונותרתי שנתיים נוספות 
באוניברסיטה לסיים את הלימודים. מבחינתי זו 
הייתה התשובה של הרבי אליי, הרגשתי שהרבי 
שם את מילותיו בפיו של הרב סופר. ובאמת מאז 
הרגשתי כאילו פטיש של ארבעים קילוגרם ירד 
ממני. על אף הלימודים הסבוכים הכל לפתע החל 

לזרום ולהיות קל יותר".
רק כעבור ארבע שנים קיבל הרב ניר, מבחינתו, 
את התשובה הרשמית ואת העידוד מהרבי למקצוע 
שלו. "זה היה בשנת תשמ"ח, אחרי שכבר נישאתי 
ועברתי להתגורר בנחלת הר חב"ד. את הלימודים 
סיימתי כשנתיים קודם לכן, והרב ירוסלבסקי 
האיץ בי ללכת להתמחות בבית רפואה. לא ממש 
 36 רציתי, מדובר היה במשמרות ארוכות של 
שעות, לפעמים בשבת, אבל הרב ביקש ונרשמתי. 
אחרי חודש ביטלתי את זה. הרגשתי שזה גדול 
ממידותיי. במקום זאת החלטתי, בהדרכת הרב, 

לעסוק ברפואת המשפחה.
"ביום שהתקבלתי הלכתי לשוק בקריית מלאכי 
ושם פגשתי באחת מן המטופלות שלי, גברת עבודי, 
רעייתו של ראש עיריית קריית מלאכי לשעבר דוד 
עבודי. חודשים ספורים קודם לכן סיפרה לי כי היא 
מתכננת לנסוע לניו יורק ואני המלצתי לה לעבור 
אצל הרבי ביום ראשון ולקבל דולר. באותו יום 
בשוק היא אמרה לי שאכן הקשיבה לעצתי ועברה 
עם בעלה. היא סיפרה שאמרה לרבי שהרופא שלה 
הוא ששלח אותם להגיע. הרבי נתן לה שטר של 
דולר ואמר: זה בעבור הרופא ששלח אתכם אליי. 

היא שלפה את הדולר מכיסה והעניקה לי אותו.
"בעבורי הייתה זו תשובה מהרבי לאותו מכתב 
ביום שהתקבלתי  דווקא  שנים.  ארבע  מלפני 
כרופא משפחה הגיע אליי הדולר מהרבי. את 
הדולר הזה אני שומר בכיסי עד היום, הוא מלווה 
אותי בכל תחנה בחיי ובכל יום מחדש. ראיתי 
השגחות פרטיות רבות בהתמחות שלי ולאחר מכן 

בטיפולים. את הכל אני תולה בברכה של הרבי".
אל הרבי הגיע הרב ניר לראשונה בקיץ תשמ"ו. 
"זה היה לקראת שבועות, נסעתי עם שני ידידים 
שלמדו איתי בבאר שבע. זו הייתה הפעם הראשונה 
שלי בכלל בחוץ לארץ. אני זוכר את ההלם שחוויתי 
כשראיתי בפעם הראשונה את 770. פתאום כל כך 
הרבה חסידים ובית כנסת כל כך גדול. את הרבי 
ראיתי כשנכנס לתפילה וחילק לילדים מטבעות 
לצדקה. המחזה הזה נחרט בי. חשבתי לעצמי אז: 
הרבי, שהוא הגדול שבגדולים, עושה את הדבר 
הכי נמוך כביכול וטורח לחלק מטבעות לילדים 
קטנים. זה שיעור שלקחתי מאז לתמיד. לקח בפני 
עצמו להתמסרות של הרבי וליחס המיוחד שהפגין 

כלפי כל אחד".
הרגע המשמעותי ביותר של הרב ניר באותה 
נסיעה היה כעבור כמה ימים בהתוועדות. "לא 
אשכח את זה לעולם. עמדנו בפירמידה למעלה, 
כמעט בתקרה. כל האזור סביבנו היה של בעלי 
תשובה. היה צפוף, כל אחד החזיק את חברו. במהלך 
ההתוועדות החלו לנגן והרבי אמר 'לחיים' לקהל. 
אני זוכר שחיכיתי לרגע הזה, שהרבי ינעץ בי את 
מבטו. לפתע החל הרבי לעודד את השירה במרץ, 
פניו הקדושות קרנו. 770 סער כולו. הפירמידה שבה 
עמדתי זזה בגלים בצורה חדה. חלק מהעומדים 
נפלו על אחרים. גם אני נזרקתי. בעודי מחזיק את 
הכוס, שוכב למחצה, נתקלו בי עיניו של הרבי. היה 
רווח בין העומדים סביבי ודרכו ראיתי את הרבי 
מחייך אליי. חיוך מלא אור, מלא כוח, מלא עוצמה, 
מלא עד אין סוף. בשבילי זה היה ברכת 'ברוכים 
הבאים' מהרבי. זה רגע שלא אשכח לעולם, הרגע 

הכי מרגש שאי פעם חוויתי.
בפעמים  כזה.  לחיוך  שוב  זכיתי  לא  "מאז 
בחזרה  כמו  הרבי,  לפני  שעמדתי  האחרות 

מהתהלוכה ובחלוקות הדולרים, התחושה הייתה 
של חייל הניצב לפני המפקד. למדתי מכך הוראה 
לכל החיים על היחס הנכון לאנשים. למדתי לשדר 
שמחה ואהבה לכל אחד שאני פוגש. זה פשוט 

מדהים. הרבי לימד אותנו איך נכון להתנהג".

פורום הרופאים
בשלהי חודש אדר האחרון, בעת שפרצה מגפת 
הקורונה בישראל, נקרא הרב ניר בידי בית דין 
רבני חב"ד לכהן בפורום הרופאים הפנימי של בית 
הדין ולשמש כתובת בעבור הרבנים להתייעצות 
הלכתית רפואית נוכח השאלות הרבות שנערמו. 
לצידו בפורום הרופאים החב"די חברים פרופסור 
ר' אליהו סורקין, מנהל מחלקת טיפול נמרץ בבית 
הרפואה 'מעייני הישועה' בבני ברק, וד"ר ר' יקיר 
קאופמן, נוירולוג בכיר במשרד הבריאות ומנהל בית 

הרפואה 'הרצוג' לשעבר.
"באופן קבוע אנו מתכנסים יחד עם הרבנים, 
באמצעים וירטואליים, וקובעים מדיניות", משתף 
הרב ניר. "החברים בפורום הזה באים מכל התחומים: 
פרופסור סורקין שחי מקרוב את נושא הקורונה, 
ד"ר יקיר שמביא את הצדדים של משרד הבריאות 
ואני שמומחה לרפואת המשפחה. כשעולה לדיון 
נושא חדש שעל הפרק אנו מתכנסים עם הרבנים 
ומעבדים אותו. חשוב מאוד שהוקם פורום כזה 
ורק הציבור מרוויח ממנו כי כך הצדדים הנוגעים 
מסונכרנים והרבנים מקבלים את כל המידע הנחוץ 
והמקיף, ובפרט בחודשים הראשונים כשהמידע היה 
מעורפל יותר. היה מדהים לראות את המכתבים 
המפורטים של הרבנים וההדרכות לציבור אנ"ש 
בכל פרט שיצאו בתקופת הקורונה. ברור שזהו 

רצונו של הרבי בעת הזו".
   n לסיום, מתי להערכתך נוכל כבר לחזור לשגרה 

מלאה?
"אני מסתמך על דבריו המפורסמים של הרבי 
מ"ק(  תנש"א.  בשנת  המפרץ,  מלחמת  )בעת 
שבפורים כבר יוכלו להוריד את המסכות... וזה 
אכן אפשרי. כבר רואים את הסוף באופק. אם 
מספר המחוסנים, שיפתחו נוגדנים כפי ההערכות, 
יהיה מספיק – בסביבות פורים כבר נחזור לשגרה. 
n בעזרת השם זה אכן יקרה". 

בקשר עם רופאים מכל קצות הקשת. במפגש רפואי

שליחות רפואית בקרב אלפים. ד"ר ר' טל ניר

 ישיבת 
תומכי תמימים 

 ליובאוויטש 
לבני השלוחים

- אוקראינה -

הודעה חשובה!
הננו להודיע כי 

 ההרשמה 
לשנת הלימודים ה'תשפ"ב  

 לשיעור א' בישיבתינו
ולכיתת ה'מכינה לישיבה' 

לישיבה המיועדת לנערי בר 
מצווה, נמצאת בעיצומה.

 לישיבה מתקבלים 
תלמידים מצויינים בלימוד 

ויר''ש מרחבי תבל.

מספר המקומות מוגבל 
ובקרוב תסתיים ההרשמה.

 להרשמה 
 ולפרטים נוספים ניתן לפנות: 

 הרב אליהו הלוי חפר 
)בשעות הערב(: 380932294831+

 להשארת פרטים
וליצירת קשר:

rishum@ykukraine.org
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